

地球物理学报 » 2013, Vol. 56 » Issue (9) : 2971-2981 doi:10.6038/cjg20130911

地球动力学★地震学★地热学★地磁学

最新目录 | 下期目录 | 过刊浏览 | 高级检索

◀ 前一篇 | 后一篇 ▶

引用本文(Citation):

蒋长胜, 吴忠良, 庄建仓. 地震的"序列归属"问题与ETAS模型——以唐山序列为例. 地球物理学报, 2013, 56(9): 2971-2981, doi: 10.6038/cjg20130911

JIANG Chang-Sheng, WU Zhong-Liang, ZHUANG Jian-Cang. ETAS model applied to the Earthquake-Sequence Association (ESA) problem: the Tangshan sequence. Chinese Journal Geophysics, 2013, 56(9): 2971-2981, doi: 10.6038/cjg20130911

地震的"序列归属"问题与ETAS模型——以唐山序列为例

蒋长胜¹, 吴忠良¹, 庄建仓^{2*}

1. 中国地震局地球物理研究所, 北京 100081;
2. 统计数理研究所, 日本东京都立川市绿町10-3 190-8562

ETAS model applied to the Earthquake-Sequence Association (ESA) problem: the Tangshan sequence

JIANG Chang-Sheng¹, WU Zhong-Liang¹, ZHUANG Jian-Cang^{2*}

1. Institute of Geophysics, China Earthquake Administration, Beijing 100081, China;
2. Institute of Statistical Mathematics, 10-3 Midori-cho, Tachikawa, Tokyo 190-8562, Japan

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (4841 KB) [HTML](#) (1 KB) Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

摘要

历史上发生过强震地区的余震活动可能持续较长时间,而余震序列在何时可被看作正常的"背景地震活动",即"序列归属"问题在地球动力学和地震物理中有重要意义.时-空"传染型余震序列"(ETAS)模型可分离"背景"地震和"丛集"地震,并用概率形式表示作为相应事件的可能性,为考察此问题提供了可能.本文以1976年唐山 $M_S7.8$ 地震序列为例,对唐山地区1970年以来的 $M_L4.0$ 以上地震进行了时-空ETAS模型拟合,并以2010年以来发生的3次 $M_S4.0$ 以上地震为例讨论了它们的"序列归属"问题.研究结果显示,3次 $M_S4.0$ 以上地震的背景地震概率分别为0.72、0.88和0.76,表明它们作为1976年唐山 $M_S7.8$ 的余震的可能性较低,更可能为背景地震.

关键词 余震, 时-空传染型余震序列模型(ETAS模型), 时间相依的地震危险性, 1976年唐山地震

Abstract:

Aftershock sequence can last a long time in the vicinity of historical strong earthquakes, especially in the mid-continent regions where deformation rate is low. The earthquake-sequence-association (ESA) problem, that is, whether an earthquake in these regions, long after the mainshock, can be associated with the aftershock sequence, or it is a 'normal' background event, is important in the assessment of time-dependent seismic hazard. For investigating this problem, a candidate tool is the space-time epidemic-type aftershock sequence (ETAS) model, which separates seismicity into 'background' and 'clustering' represented by probability. Taking the 1976 Tangshan $M_S7.8$ earthquake sequence as an example, we applied the space-time ETAS model to the seismicity in the Tangshan region since 1970, with magnitude no less than $M_L4.0$, and discussed the ESA problem of three earthquakes with magnitudes above $M_S4.0$ occurring since 2010. The ETAS model gives relatively high background probabilities of 0.72, 0.88 and 0.76, for these three earthquakes, indicating the probabilities that they are triggered by previous events, including the 1976 Tangshan $M_S7.8$ mainshock, are small.

Keywords [Aftershock sequence](#), [ETAS model](#), [Time-dependent seismic hazard](#), [the 1976 Tangshan earthquake](#)

Received 2012-06-21;

Fund:

国家国际科技合作专项项目(2012DFG20510)和国家科技支撑计划项目(2012BAK19B01、2012BAK15B01)联合资助.

About author: 蒋长胜,男,1979年生,博士、副研究员,主要从事数字地震学和地震预测研究.E-mail:jiangcs@cea-igp.ac.cn

链接本文:

<http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/10.6038/cjg20130911> 或 <http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/Y2013/V56/I9/2971>

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)

Service

- [把本文推荐给朋友](#)
- [加入我的书架](#)
- [加入引用管理器](#)
- [Email Alert](#)
- [RSS](#)

作者相关文章

- [蒋长胜](#)
- [吴忠良](#)
- [庄建仓](#)

